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                                                       Ivry Wildlife Crossing (7:10 am, November 1, 2019/Passage faunique Ivry (7h10, 1 novembre 2019) 
 

Dear members and friends, 
 

Following its busiest year ever, Conservation Manitou positioned itself in 2019 as an important player in 
Quebec’s conservation scene by playing a key role in establishing  the first wildlife crossing in the Laurentians. 
Having secured an option to acquire 66 acres at the entrance of the tunnel passing under highway 117 in Ivry-
sur-le-Lac, we partnered with Nature Conservancy of Canada who raised the necessary funding to purchase 
this strategic parcel and Eco-corridors laurentiens who installed cameras in the tunnel. In August, we held a 
press conference with other members of the consortium announcing the creation of the Ivry Wildlife 
Crossing in the presence of Quebec’s Minister of the Environment and the Fight against Climate Change. 
 

To be sure, our focus is on protecting the watershed of Lake Manitou and its surroundings, however widening 
our scope and working with like-minded organizations is proving to be highly beneficial to our mission.  We 
are raising more awareness for conservation in the broader community and expanding our donor base to 
neighboring areas such as Valdurn and lac Merisier. Thanks to our success, we are now at the center of one 
the most important environmental initiatives in the Laurentians:  the creation of a wildlife corridor to 
preserve ecological connectivity in the greater region. With the fight against climate change top of mind, we 
are doing our part by now protecting 1,330 acres of Earth’s most important eco-assets: forests and wetlands. 
 

Conservation Manitou continues fundraising efforts to endow its Stewardship Fund which grew by $36,000 
to $170,000. We are still short of our minimum target of $250,000 and need your help so that we can 
generate sufficient annual income to cover the carrying costs of our conservation lands. We also need your 
help to acquire other eco-sensitive areas we have identified and encourage landowners to engage with us 
while government funding is available. As always, we are grateful to our members and hope to see you at 
our 7th Annual Members Meeting to be held Saturday June 27 at 2pm at a location to be determined. 
 

Chers membres et amis, 
 

Après avoir connu son année la plus occupée depuis sa création, Conservation Manitou s’est positionnée en 
2019 comme un acteur important en conservation au Québec en jouant notamment un rôle clé dans 
l'établissement du premier passage faunique dans les Laurentides. Après avoir sécurisé une option d’achat 
pour acquérir 26,7 hectares à l'entrée du tunnel passant sous la route 117 à Ivry-sur-le-Lac, nous nous 
sommes alliés avec Conservation de la nature Canada qui ont levé les fonds nécessaires pour acquérir ce 
terrain stratégique et Éco-corridors laurentiens qui ont installé des caméras dans le tunnel. En août, nous 



 

 

avons tenu une conférence de presse avec d’autres organismes faisant partie du consortium pour annoncer 
la création du Passage faunique Ivry en présence du ministre de l’Environnement et de la Lutte contre les 
changements climatiques du Québec.  
Bien que notre objectif principal soit de protéger le bassin versant du lac Manitou et ses environs, étendre 
notre portée et travailler avec des organisations aux objectifs complémentaires se trouve à être fort 
bénéfique à l’atteinte de notre mission. Nous actions visent à sensibiliser la communauté élargie à la 
conservation ce qui nous permet d’augmenter notre base de donateurs provenant des régions avoisinantes 
tel que Valdurn et le lac Merisier. Grace à nos succès, nous sommes maintenant au centre de l'une des plus 
importantes initiatives environnementales des Laurentides: la création d'un corridor faunique pour préserver 
la connectivité écologique dans la région. Nous contribution donc à l’importante lutte contre les 
changements climatiques en protégeant maintenant près de 540 hectares de milieux naturels parmi les actifs 
écologiques les plus importants de la Terre, à savoir les forêts et les milieux humides. 
 

Conservation Manitou poursuit ses efforts pour accroitre son Fonds de gestion qui a augmenté de 36 000 $ 
pour atteindre 170 000 $. Nous sommes encore en deçà de notre objectif minimum de 250 000 $ et avons 
besoin de votre aide pour pouvoir générer un revenu annuel suffisant pour couvrir les coûts d’intendance de 
nos propriétés protégées. Nous avons identifié d'autres milieux naturels écosensibles à protéger et 
encourageons les propriétaires à s’entretenir avec nous pendant que des fonds gouvernementaux sont 
disponibles. Nous demeurons fort reconnaissants envers nos membres et espérons vous voir à notre 7ème 
assemblée annuelle des membres qui se tiendra le samedi 27 juin à 14 h à un lieu à être déterminé. 
 

HOMMAGE A NOS DONATEURS – HONORING OUR DONORS 
 

ANN JOHNSON (1931 - 2019) 
Ann Bushell Johnson was a 3rd generation “Manitouite”. Her grandfather, Reverend 
Edward Bushell, became     a landowner on Lake Manitou in 1916. Her father, Dr. 
W.C. Bushell, purchased his own lot in 1929, a few years before Ann was born. Ann 
spent most of every summer at Lake Manitou and also part of every winter there. It 
was her true home. She loved canoeing and sailing in summer and tramping through 
the woods on cross-country skis in winter. One of Ann’s main contributions to the 
Manitou community was running the Junior Sailing Program. A generation of families 
owe their sailing knowledge to her. Ann was also a regular competitor in the Sunday 
morning sailing races on Lake Manitou from when she was a child to well into her 

80’s. Ann was fiercely passionate about protecting the quality of the lake water and the environment. She 
led by example, composting, recycling, and always looking for environmentally 
friendly cleaning solutions. She was also an early and loyal supporter of 
Conservation Manitou.  We will all miss our “Lady of the Lake”. 
 

PHOTO DE L’ANNEE – PHOTO OF THE YEAR 
 

Cette photo d’une Chouette rayée a été prise l’hiver dernier à proximité de la 
Reserve du Lac de la Loutre. Originaire du nord-est, ce hibou d’une grande 
beauté vit dans les forêts matures denses près de l'eau et des marécages boisés. 
Volant sans un bruit à travers la canopée ou sommeillant sur une branche 
d’arbre, elle peut passer complètement inaperçue. Elles nichent dans des 
cavités d'arbres et se nourrissent principalement de petits mammifères. Elles 
sont plus actives la nuit mais peuvent aussi chasser le jour. Enfin, elles ne 
migrent pas et ne se déplacent que de quelques kilomètres autour de leur nid. 
 



 

 

This photo of a Barred Owl was taken last winter near the Atwater Lake Reserve. Native of the Northeast, it 
is a large attractive owl that lives in dense mature forests near water and wooded swamps. It can pass 
completely unnoticed as it flies by noiselessly through the canopy or snoozes on a tree limb. They nest in tree 
cavities and feed mainly on small mammals. They are more active at night but also hunt during the day. They 
do not migrate and move around only a few miles from home. 
 

           Photo: Francois Gohier 
 

NOS TERRES DE CONSERVATION - OUR CONSERVATION LANDS 

 
 

SOMMAIRE FINANCIER - FINANCIAL SUMMARY                                                                                                                                                                                                                                                                   
Year ended December 31 (Audited)                2019              2018 
REVENUE   

Donations and grants $65 868 $163 763 
Donations of conservation lands                         -              $655 000 
Investment income $7 944 $3 565 

EXPENSES   
Operating costs                 $18 950 $16 795     

ASSETS   
Cash and cash equivalents  $53 280 $22 681 
Receivables and prepaid expenses $1 613 $19 198 

LONG-TERM ASSETS 
         Investments                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                

 
             $167 909 

                         
            $126 190 

Conservation lands  $5 475 272 $5 474 355 

 



 

 

LIABILITIES 
           Accounts payable                                                                                                                                                                                                                

 
               $5 749 

  
$12 680 

 
 

CONSEIL D’ADMINISTRATION ET MEMBRES DE LA DIRECTION/BOARD OF DIRECTORS AND OFFICERS: 
Stephen Takacsy, Chairman - David McAusland, Vice-Chairman - Kim Holden, Secretary-Treasurer 

Delphine Favorel - Joe Graham - Michael Prupas - Matthew Stotland 
COMITÉ DE L’ENVIRONNEMENT ET DE L’INTENDANCE/ENVIRONMENT & STEWARDSHIP COMMITTEE: 

Steve Adams, Jean-Yves Dion, Francois Gohier, Geoff Harling, Michael Prupas, Matthew Stotland, Stephen Takacsy 
CONSEILLER JURIDIQUE/LEGAL COUNSEL: Centre québécois du droit de l’environnement, McCarthy Tétrault 

CONSULTANTS EN ENVIRONNEMENT/ENVIRONMENTAL CONSULTANTS: Nature Action Québec 
VÉRIFICATEURS/AUDITORS: BCGO, S.E.N.C.R.L. 

 
DONS DE TERRAINS– LAND DONATIONS 

Doreen Adams - David Culver & Mary Powell –Tony Dobell – Ken Hague - David McCall 
 Jennifer Patton – John & Dinah Patton – Aaron & Deborah Remer – Barbara Richardson - Shirley McCall Stikeman 

 

MEMBRES VOTANTS ($5,000 or more, or $500/year) - VOTING MEMBERS (5 000$ et plus, ou 500$/ans) 
 

AALM 
Liliane Aberman  
Alexandra Adams 

Chisholm Family 
Peter Cohen 
Allan Coopersmith 

Boyd Fuller 
Michael Gold 
Jerry Golick 

Chris Lyle  
Howard Mains      
Paul Marchand  

Julie Rose 
Paul Rubin  
Rick Rubin 

Marjorie Adams 
Stephen Adams 
Doreen Adams Family 
Heather Adelson 
Laurent Amar 
Joyce Arsenault  
Daniel Auclair 
Naomi Azrieli 
Stephanie Azrieli 
Alex Barber 
Philippa Barber  
Veronica Baruffati 
Fred Beaudry 
Claude Bedard 
Elliott Berzan  
Bernd Beyer 
Ralph Bienstock 
Leonard Bloom 
Walter Bloom 
Catherine Bond  
Manuel Borod 
Tom Bourke 
Kate Brazeau 
Cortland Brown 
Anna Bushell 
Eric Bushell 
Michael Chaimberg 
 

Benoit Courchesne  
Ron Cukier 
David Culver Family 
Steve Cushing 
Arie Dahan 
Margot Danard 
Douglas Dawson 
Julia Dawson  
Peter Dennis 
Olivier Desmarais  
Jean-Yves Dion 
Dobell Family 
Dobrin Foundation 
Tim Dorey 
Jane Downs  
Will Dubitsky 
Bruno Ducharme 
Collette Dupuis 
Jack Dym  
Echo Foundation 
Katherine Elder 
Peter Engelmann  
Delphine Favorel 
Sol Fleising 
Michael Flinker  
Fondation de la Faune 
Daniel Frank 
 

Jill Golick 
Gosling Foundation 
Joseph Graham  
Ken Hague 
Kirk Hamilton 
Dick Harling Family  
Rick Hart 
Frank Heidemann 
Tom Heintzman 
Heller Family 
Robbie Henwood 
Caroline Hoen 
Kim Holden 
Louise Houle  
Ivry-sur-le-Lac  
Johnson Family 
Taylor Kennedy  
Howard Klein 
David Laidley  
Pierre Lapointe  
Michel Lazure  
Claude Leduc  
Harold Lehrer  
Susan Lincoln  
LMCC 
Janet Logan 
Mara Ludwig 

McAusland Family 
David McCall 
Catherine McLean  
John McLennan 
Daniel Miller 
Christine Mussells  
Stuart Mussells 
Morrie Neiss 
Norexco 
Doone Overing 
Bob Overing Family 
Parker Family 
Patch-Smith Family 
Andrea Patch 
John Patton  
Dinah Patton 
Jenny Patton Family  
Eddie Perlman 
Stanley Plotnick  
Poznansky Family 
Michael Prupas  
Allan Ptack  
Aaron Remer 
Joseph Ribkoff 
Richardson Wildlife 
Claire Richer  
Georges Richer  

Lorne Segal 
Stan Segal  
Jeff Segel  
Nora Setton 
Wendy Spatzner 
Janice Steinberg  
Stephen Steinberg 
Lila Stermer 
Sarah Stevenson  
Shirley Stikeman 
Harold Stotland 
Howard Stotland 
Matthew Stotland 
John Strom-Olsen 
Eric St-Pierre 
Kathy Swim  
Stephen Takacsy 
Marvin Tanner 
William Timmins 
John Tremble 
Michael Van Haaren 
Lawrence Vatch 
Ken Wagner  
John Walls Family 
Peter Weinstein 
 

Lazure Family donation in memory of Bob Overing (2018) 
IN MEMORIAM 2019: Anne Johnson, Donna Tolmatch, Mitzi Dobrin (Steinberg) 

 

STEWARDSHIP FUND CAPITAL CAMPAIGN – CAMPAGNE DE FINANCEMENT FONDS DE GESTION 
Please donate using the form below or online at www.conservationmanitou.ca  

Pour faire un don, veuillez utiliser le formulaire ci-dessous ou allez en ligne au www.conservationmanitou.ca  
 
 



 

 

 


